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HAVERSLEV: Høsten er ind-
ledt. I hvert fald høsten af 
ålegræsfrø. 

Det har Videncentret for 
Landbrug været i gang med 
ved Haverslev Havn i de se-
nere dage med nogle ret spe-
cielle høstmaskiner.

Det er første gang, de fly-
dende høstmaskiner har væ-
ret i gang, men desværre 
blev udbyttet ikke helt så 
godt som håbet, fordi der ik-
ke var så mange frø på plan-
terne som ventet, fortæller 
landskonsulent Flemming 
Gertz fra videncentret.

Høsten af ålegræsfrø er del 
af et fem-årigt forsknings-
projekt med titlen No-
vagrass, som ledes af Syd-
dansk Universitet i samar-
bejde med blandt andre Vi-
dencentret for Landbrug.

Projektet, der begyndte 
sidste år, arbejder med en 
bevilling på 14,1 million 
kroner fra Det Strategiske 
Forskningsråd.

Baggrunden for projektet 
er, at ålegræs er afgørende 
for godt vandmiljø, da det 
bibringer liv og diversitet til 
fjordene. For landbruget er 
ålegræs også vigtigt, da åle-
græs binder næringsstoffer 
og derved virker som et ”fil-
ter”. 

Ålegræsset er dog gennem 
de seneste årtier forsvundet 
mange steder, blandt andet 
på grund af tidligere tiders 
udledning af næringsstoffer.

Dog er udledningen af fos-
for og kvælstof blevet meget 
mindre og kvaliteten af van-
det bedre i de senere år. Det 
skulle give ålegræsset bedre 
betingelser.

- Men selv om der er sket 
forbedringer af vandkvalite-
ten, kommer ålegræsset ikke 
særligt nemt igen. Det har 
svært ved at reetablere sig, 
når det først er ude af et om-
råde, og det er altså et pro-
blem i forhold til vandmiljø-
et, fortæller Flemming 
Gertz.

Her er det, at forsknings-
projektet kommer ind i bille-
det. Man vil simpelthen for-
søge at høste frø, hvor der 
stadig er ålegræs, og så plan-
te dem ud på en måde, så de 
vinder fodfæste og atter bre-
der sig i vore indre farvande.

- Det vil uden tvivl ske alli-
gevel, da vandkvaliteten 
som nævnt er blevet bedre, 
men det kan tage rigtig man-
ge år, inden ålegræsset igen 
breder sig for alvor. Derfor 
forsøger vi at hjælpe det på 
vej, siger Flemming Gertz.

Det er der blandt andet en 
del kommuner, der er inte-
resseret i af forskellige grun-
de. Det kan være af hensyn 
til fugle- og dyreliv, ligesom 
ålegræs kan være med til at 
hindre sandtransport og 
dermed mindske behovet 
for oprensning.

Når udbyttet ved høsten 
ved Haverslev Havn ikke 
blev helt som ventet, skyldes 
det, at de frøbærende plan-
ter viste sig at udgøre min-
dre end 10 procent af det 
høstede materiale, mens re-
sten mest var blade.

- Andre steder har vi set en 
næsten ligelig fordeling af 
frøbærende planter og bla-
de. Det er noget af det, som 
projektet skal hjælpe os til at 
blive skarpere på at finde 
steder med en bedre forde-
ling, nævner Flemming 
Gertz.

Første  
store høst 
af ålegræs
MILJØ: Flydende høstmaskiner 
i gang i fjorden

Den flydende 
høstmaskine, 
som ejes af Mul-
tidyk, en af de 
private parter i 
projektet, er her 
i gang med hø-
sten. 
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